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HOP HERVAT OP 6 MAART 1987. 

MORAKE PETRUS MOKOENA, v.o.e. (Deur tolk) 

MNR. JACOBS : Ek verstaan beskuldigde nr. 10 is nog nie 

beskikbaar vir die hof nie. Al die ander beskuldigdes is 

hier. 

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS (vervolg) Mnr. Mokoena, 

ons was gister besig gewees met die begrafnis van 23 September 

1984 van die kerk tot by die begraafplaas. -- Ja, dit is so. 

Kan jy vir ons se wie was die predikante wat die pro

sessie gelei het of wat voor geloop het? -- Lethale, McCamel(lO) 

en nog n ander een van die Zion kerk. Dan was daar nog 

ander by wat nie aan my bekend was nie. 

Het hulle van die kerk, uit die kerk tot by die lykswa 

en weer van die lykswa na hulle by die begraafplaas aangekom 

het, na die graf toe, voor die prosessie geloop, voor die 

kis geloop? --Hulle het voor geloop vanaf die kerkgebou na 

die lykswa toe. 

En kan jy se van die lykswa, toe hulle by die begraaf

plaas aangekom het na die graf toe, het hulle toe weer voor 

geloop? -- Ek kan nie meer onthou wat daar gebeur het nie, (20) 

want met ons aankoms by die begraafplaas parkeer elkeen sy 

voertuig by n verskillende plek. Dus kan ek nie se nie. 

Het jy voor of na die lykswa by die begraafplaas aange

kom? -- Na dit. 

Kan jy vir die Hof se, beskuldigde nr. 1, of hy prominent 

opgetree het voor die kis soos hy geloop het, hetsy na die 

lykswa toe of na die graf toe? 

opgelet het nie. 

Dit is nie dinge wat ek 

Jy se dat van die kerk af na die lykswa het die predikante 

voor die kis geloop? -- Ja, toe ons die kerkgebou verlaat(30) 

het/ ... 
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het na die lykswa toe, het die predikante eers die kerkgebou 

verlaat. 

Het hulle voor die kis geloop? Dit is my vraag? -- Op 

daardie tydstip, ja. 

Het jy dan saam met hulle geloop, want as ek reg onthou 

het jy gister vir ons vertel dat jy het by die predikante 

gestaan toe hulle uit die kerk gekom het en na die lykswa 

toe gegaan het? -- Ja, ek was tussen hulle daar gewees. Ek 

het eintlik saam met hulle gestaan. 

Toe hulle na die lykswa toe stap? -- Ja, toe hulle (10) 

die kerkgebou verlaat het. 

Het jy nie vir beskuldigde nr. 1 opgelet dat hy ook 

direk voor die kis geloop het en dat die kis - en gelei het 

nie? -- Ek se ek het dit nie opgelet nie. Ek het eintlik 

nie daarna gekyk of beskuldigde nr. 1 die kis gelei het nie. 

Of hy heel voor was of wat hy daar gedoen het, kan ek nie se 

nie. 

Beskuldigde nr. 1 is n man wat van Soweto af kom. Is 

dit reg? -- Dit is hoe hy homself voorgestel het. 

En sal dit dan iets besonders wees as n man van Soweto(20) 

op hierdie begrafnis die mense lei en voor die kis loop? -- Nee, 

dit is nie verbasend nie. 

Hy is n man van Azangyo en dit is n Swartmagbeweging. 

Is dit reg? -- Ek weet nie van Azangyo nie. 

En toe hulle so geloop het met die kis het hulle baie 

die Swartmagteken gegee met die vuis in die lug, geloop met 

die vuis in die lug, die mense? Ek het alreeds gese dit 

is nie dinge waarna ek opgelet het nie. Ek het nie eintlik 

daarna gekyk of hulle enige vuiste met die Swartmagteken 

opgelig het nie. (30) 

HOP/ ... 

) 
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HOF Het u nie opgelet dat die mense met die vuis in die 

lug loop nie? Ek het dit nie opgelet nie. 

MNR. JACOBS : Maar is dit dan nie iets besonders as n mens 

by n begrafnis kom dat mense met die vuis in die lug loop 

dat n mens dit dadelik sal opmerk nie? -- Ek sien dit nie as 

iets verbasend nie. 

Loop n mens gewoonlik by n begrafnis met die Swartmag

teken? Is dit n normale ding? 

MR BIZOS : This expression "Swartmagorganisasie" en "Swart

magteken" is something that My Learned Friend is introdu- (10) 

cing to this case for the first time. I do not remember 

anyone telling Your Lordship what this is or what My Learned 

Friend means by it. Is it just one of these emotional expres

sions that we find in the indictment and coming from the 

prosecutor's mouth? 

MNR. JACOBS : Die getuie is seker geregtig om te ·se dit is 

nie die Swartmagteken nie as hy nie saamstem daarmee nie. 

HOF Hy weet nou nie wat is Swartmag nie. Dan moet u eers 

vir hom definieer wat bedoel u met Swartmag. 

MNR. JACOBS : Kan ek dit dan so stel, ek sal se die Amandla(20) 

teken met die vuis in die lug? Is dit n normale verskynsel 

by julle begrafnisse dat mense so optree? -- Dit is nie aan 

my iets nuut nie. Dit is iets wat n mens baie raakloop dat 

mense mekaar partykeer groet op daardie manier met daardie 

vuis op en dan se hulle Amandla en dit is eintlik nie iets 

snaaks vir my nie. 

HOF Kan ek nou net duidelikheid kry. Ek wil nou nie weet 

van wat na die tyd gebruiklik geword het nie, maar voor hier

die onluste in September, het u enige begrafnis bygewoon waar 

die mense rondgeloop het met hulle in die lug gestoot? --(30) 

Nee/ ... 
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So, as dit nou hier sou gebeur het, dan sou dit die 

eerste begrafnis gewees het waar u dit gesien het? -- Ja. 

MNR. JACOBS Dan was dit rnos iets besonders wat n mens 

dadelik sal opval en onthou? -- Ek het hier gese dat dit is 

nie vir my iets nuuts dat n persoon n vuis in die lug hou 

nie, want selfs rnense wat rnekaar groet het ek gesien dat dit 

gebeur het. Dit het ook met my al vantevore gebeur, dit wil 

se voor hierdie dag dat ek rnense met n vuis gegroet het op 

dieselfde rnanier. Dus sal ek nou nie weet was n persoon (10) 

sy hand so opgelig het met die vuis, al is dit nou by die 

begrafnis, of die persoon nou iernand gegroet het wat aan 

daardie persoon bekend is nie. 

Maar as die hele groep in die orngewing, sornrner alrnal 

hulle hande in die lug het, dan is dit nie n groet nie. Stern 

u saarn? -- Nee, dit is nog steeds n rnanier van groet. Byvoor

beeld as ek nou by n klornp rnense korn en vir hulle op daardie 

rnanier groet en die hand oplig met n vuis en se Arnandla, 

sal die rnense my teruggroet op dieselfde rnander. 

Het dit al gebeur dat een daar gekorn het en Arnandla (20) 

geskreeu het, toe groet alrnal terug? Is dit wat jy vir die 

Hof te kenne wil gee? -- Die sprekers daar, toe hulle opge

staan het vir toesprake het hulle opgestaan en gese Arnandla. 

Die gehoor het daarop gereageer en gese Awethu. 

So, hulle het rnekaar klaar gegroet in die gehoor, maar 

ek is besig met hier waar hulle geloop het van die kerk af 

na die lykswa toe, dat die rnense alrnal tot daar voor die kis 

geloop het of n groot meerderheid van hulle met n vuis in 

die lug?-- In my antwoord het ek gese ditis nie n ding 

waarna ek gekyk het om te sien dat dit gebeur het nie. (30) 

Tweedens/ ... 
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M.P. MOKOENA 

Indien ek dit wel 

gesien het, sou ek nie geweet het of daar iemand nou gegroet 

het op daardie wyse as gevolg waarvan dan die meerderheid 

soos di t gest·el word gereageer het op hierdie ma:nier nie. 

Kan jy se by die graf, het die mense daar met vuiste 

in die lug geloop? Daar by die begraafplaas toe hulle nou 

na die graf toe loop? -- Aangesien ek nie daarna opgelet 

het nie, het ek dit nie gesien nie. Ek weet nie of dit so 

gebeur het nie. 

Het beskuldigde nr. 1 n T-hempie aangehad? -~ Daar (10) 

was baie persone met T-hemde aan. Dus kan ek nie vir die 

Hof se of ek nou opgelet het dat hy die persoon is wat n 

T-hemp aangehad het nie. 

Wat se baie T-hemde was daar? -- Ek het dit ook nie 

opgelet watter T-hemde in die meerderheid daar verskyn het 

nie. 

Se nou net vir my, wie het vir jou gevra watter T-hemde 

het in die meerderheid verskyn? Wie het dit gevra? -- Wat 

ek daarby bedoel is die volgende. Ek het gesien dat mense 

T-hemde aan het, maar ek het nie opgelet watter organisasie(20) 

se T-hemde dit is of wat die geskrif op die T-hemp was om dit 

te kan identifiseer nie. 

So, jy sien die T-hemde en jy kan nie vir die Hof se 

enigeen van hulle wat daarop gestaan het nie? -- Dit is nie 

dinge wat ek daar opgelet het nie. 

HOF : Was dit T-hemde met woorde daar op of was dit n dood

gewone T-hemp met niks voor of niks agter op nie? -- Dit 

was T-hemde met iets op geskryf. 

MNR. JACOBS Jy kan lees, ne? -- Baie. 

Kon jy gesien het of daar COSAS T-hemde was? -- Was (30) 

ek/ ... 
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ek miskien nuuskierig en besonder gewillig om te lees om te 

sien wat daar geskryf was, sou ek dit gesien het. 

Ek wil dit aan jou stel dat die kis in hierdie geval 

is op die skouers gedra~ hetsy na die lykswa toe of hetsy 

na die graf toe? 

HOF : By albei geleenthede of die een of die ander? 

MNR. JACOBS : Ek probeer by hom vasstel. Dit moet by een 

van die twee geleenthede wees? -- Ek het nie daarna opgelet 

nie. 

En ek wil dit aan jou stel daar was ook n banier (10) 

gewees wat gedra was? -- Dit het ek ook nie opgelet nie. 

En dat dit n banier was van Vaal Youth League - Vaal 

Youth Congress eintlik? -- Ek het dit nie opgelet nie. 

Dan wil ek ook aan jou stel as jy daar was, jy het 

gister vir die Hof gese jy het eenkant gestaan by die predikante, 

dan moes jy hierdie banier gesien het en jy moes ook gesien 

het dat die kis word op die skouers gedra? -- Dit is nie so 

dat ek dit moes gesien het terwyl ek by die predikante daar 

gestaan het nie. Afhangend of ek daarop gekonsentreer het. 

Indien ek nie daarop gekonsentreer het nie, sou ek dit nie(20) 

gesien het nie al staan ek waar en hoe naby by die predikante. 

Want ek wil jou verwys hier na sekere bewysstukke wat 

by hierdie hof ingehandig is. BEWYSSTUKKE AAU. Nr. 1 is 

n kleurfoto waar die kis op skouers van mense gedra word 

en die mense wat in die omgewing van die kis is met hulle 

hande in die lug staan, beskuldigde nr. 1 op die voorgrond 

in n Asangyo T-hempie geklee met ook blykbaar McCamel en n 

ander predikant wat daarop verskyn. Dan wil ek die tweede 

ook net aan jou beskryf wat ek vir jou wil wys. Dit is 

BEWYSSTUK AAU2. Dit is n swart en wit foto waarop die (30) 

groep/ ... 
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groep wat die kis dra weer verskyn op die foto, McCame1 heel 

aan die voorgrond, beskuldigde nr. 1 waar hy met die hand 

staan en na die skare terugkyk en iets blykbaar skreeu, die 

skare om die kis almal met die hande in die lug staan en 

die vlag of die banier wat ek beskryf het Vaal Youth Congress 

One Man One Vote, Zone iets en die onderste kan ek nie uit

maak nie. Op n later een sal ons hom duideliker kan sien. 

Ek kan net se op n later foto kom dit duidelik uit Zone 14 

Branch. Die derde foto BEWYSSTUK AAU3 is weer n kleurfoto 

met die skare by die vlag met hulle hande in die lug en (10) 

die banier wat dan weer duidelik daar getoon word. AAU4 

is die vierde foto. Dit is by die graf en dit toon die 

mense wat in die pad stap, n groep met die hande in die lug 

met die vuis gebal en AAUS is n foto van die vlag of banier 

wat geneem is met die stokke aan en waar dit staan Vaal 

Youth Congress One Man One Vote Zone 14 Branch. U kan ·nie 

betwis dat dit is soos dit daar was nie, ne? Al kommen-

taar wat ek kan 1ewer omtrent hierdie foto's is dat ek nie 

weet waar hierdie foto's geneem was nie. 

Betwis u dat dit geneem is op die begrafnis van 23 (20) 

September 1984 van Sithole? -- Ek se nie ek betwis dit nie. 

Ek se ek weet nie. 

Hierdie Vaal Youth Congress, wat weet jy van die Vaal 

Youth Congress af? -- Ek weet niks daarvan nie. 

Jy se dat jy het op 30 Junie 1984 die algemene raad 

se vergadering bygewoon in Khotso House Johannesburg? Die 

algemene raad van UDF, ne? -- Ja, dit is so. 

Saam met wie is jy na Johannesburg toe vanaf Vereeniging 

om die vergadering by te woon? -- As ek nog reg onthou was 

ek saam met Esau. Onder korreksie, ek is nie seker of dit(30) 

beskuldigde/ ... 
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beskuldigde nr. 17 is wat ook by was nie. 

Hoe het dit gekom dat jy nou saam met hulle gegaan het 

na hierdie vergadering van UDF? -- Dit is na ons met hulle 

daar bymekaar was by die protes teen hierdie fees wat gehou 

was in Evaton, waar hulle dit aan ons bekend gemaak het dat· 

daar geen probleme is vir n verteenwoordiger om by te wees 

by hierdie algemene vergadering nie, al het jou organisasie 

nog nie die affiliasiefooi betaal nie. 

Wie is hulle wat dit aan jou bekend gemaak het?-- Wie 

pertinent dit gese het kan ek nie se nie, want dit was (10) 

genoem in n vergadering wat ons gehou het in voorbereiding 

van die protes wat moes plaasgevind het ten opsigte van 

hierdie fees. 

Hoe het dit dan gekom dat julle op hierdie vergadering 

gepraat het van UDF se vergaderings? Julle is mos nou met 

voorbereidings besig vir die protes teen die fees? -- Dit 

was na aanleiding van die besluit wat geneem was op 6 Novem

ber 1983 dat die Evaton Ratepayers ook sal rnoet affilieer 

aan UDF. Ek het dus aan hulle verduidelik dat ons wag nog 

om genoeg geld te he om die nodige fooie vir affiliasie (20) 

te kan betaal, dat die gesprek nou begin het. 

Het jy die gesprek geopper of wie het dit geopper? -

Ek het dit geopper. 

Hoe het dit dan gekom dat jy na hierdie vergadering 

spesifiek saam met Esau gery het of dat jy en Esau in een 

voertuig was? --Aangesien hy geweet het van die datum wanneer 

die algemene raadsvergadering gehou sal word, het ek dus horn 

versoek om my op te tel dat ek saam met horn gaan. 

Wanneer het jy hom versoek? -- By hierdie selfde ver

gadering waar ek dit geopper het, het ek hom versoek dat (30) 

indien/ ... 
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indien daar enige vergadering gehou gaan word binnekort 

van die algemene raad, versoek ek dat hy my moet optel om 

saam met hom te gaan om die vergadering by te woon. 

Wanneer was die vergadering waarop julle dit bespreek 

het en jy hom versoek het om jou op te laai met die volgende 

vergadering? -- Dit was om en by daardie tyd in Meimaand, 

vroeg in Mei. 

Vroeg in Mei? -- Ja, dit was in daardie tyd toe hulle 

by my aangedoen het dat ons nou voorbereidings moes gemaak 

het vir die protes van die fees by die stadium. (10) 

Kan jy vir ons nader besonderhede gee? Was dit nou die 

eerste week van Mei, die tweede week van Mei, was dit die 

eerste helfte van Mei? -- Aangesien die voorbereidings wat 

ons moes gemaak het betrekking gehad het op die fees van 

12 Mei, was dit nie lank voor hierdie dag van die voorberei

dings nie. 

So, dit was voor 12 Mei wat jy hom versoek het om jou 

saam te neem na die algemene raadsvergadering toe? -- Ja. 

Het hy toe vir jou gese op daardie vergadering wanneer 

is die datum van die volgende vergadering aangesien hy nou(20) 

geweet het? -- Hy het bevestig dat hy op pad is soontoe na 

die algemene raadsvergadering, sal hy my kom optel. 

U sien, want die volgende algemene raadsvergadering was 

in Mei gewees? 19 Mei om presies te wees was die volgende 

raadsvergadering? 

MR TIP : My Lord, is My Learned Friend suggesting that Mr 

Raditsela was present at that meeting on 19 May? 

MNR. JACOBS : U Edele, My Geleerde Vriend kan nie nou op 

hierdie stadium beswaar maak voordat ek so gese het nie. 

Ek het nie so gese op enige stadium nie. Ek weet nie wat (30) 

die/ ... 
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die doel is dat hy my in die rede kom val met hierdie getuie 

nie. 

COURT What is the purpose of the objection? 

MR TIP : I do not know if I want to elaborate on it, whether 

it would be proper for me to do so now, but ... (Court inter

venes) 

COURT Obviously, the VCA was notified of this meeting 

if it was. on 19 May. Your objection is not upheld. Gaan 

voort met die kruisondervraging. 

MNR. JACOBS Wat is jou antwoord? -- Herhaal die vraag(10) 

asseblief? 

My vraag was gewees dat daar was toe n algemene ver

gadering gehou op 19 Mei en ek stel dit aan jou waarvan hulle 

bewus was van die datum, dat daar so n algemene vergadering 

sou wees? -- As hulle geweet het was dit vir hulle om te 

besluit wat hulle daaromtrent gaan doen. 

So, gaan jy nie maklik daarby verbykom nie. Jy het 

mos gevra van die volgende algemene vergadering, dan wil jy 

saamgaan. Jy wil weet wanneer is dit want hulle ken die 

datum. Is dit reg? -- Omdat ek nie geweet het wanneer (20) 

was die eerste vergadering na my versoek nie, kon ek vir 

hulle nie gese het om my spesifiek op te tel vir daardie 

datum van die vergadering van die algemene raad nie. Hulle 

is die mense wat geweet het. Dit het van hulle afgehang 

of hulle besluit het om my op te tel om na die betrokke 

vergadering toe te gaan. 

Jy kon mos op jou eie gegaan het? -- Ek het in my getuie

nis vroeer gese ek is die persoon wat aan hierdie mense gese 

het dat ons het nog nie die R100,00 as fooie om vir aanslui-

ting te betaal nie. Dus kan ons nie die algemene (30) 

raadsvergadering/ ... 
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raadsvergadering bywoon nie. Na aanleiding waarvan hulle toe 

gese het dit is eintlik nie nodig dat jy eers die geld moet 

betaal om die vergadering by te woon nie. Dus, ek kon net 

nie sommer so op my eie gegaan het nie. Ek moes n gewag het 

vir n persoon wat op hoogte is van die gebeure daar om saam 

met my te gaan. 

Kom ons toets net n bietjie daardie antwoord van jou. 

Op 6 November 1983 het twee prominente lede van UDF volgens 

jou getuienis julle toegespreek? Ek weet nie of hulle 

prominente lede was nie. Al wat ek kan se is, hulle was (10) 

deur die UDF gestuur om n toespraak te kom maak. 

Hulle was deur UDF gestuur? -- Ek se hulle was deur UDF 

gestuur, want ons het van UDF gevra te Khotso House vir 

hierdie sprekers. 

Spesifiek vir daardie twee of het julle vir enige 

sprekers van UDF gevra? -- Destyds het ek niemand by name 

geken as lede van UDF nie, behalwe dat ek net geweet het daar 

is UDF en dus n versoek gerig het dat UDF vir ons sprekers 

moet stuur. 

En die sprekers wat gekom het, se jy is wie? -- Curtis(20) 

Nkondo en Elliot Shabangu. 

En jy het gegaan na Khotso House om te reel om hierdie 

sprekers daar te kry? 

nie by name gevra nie. 

Ek het n versoek gerig vir sprekers, 

Het jy persoonlik gegaan? Het jy versoek gerig oor 

die telefoon? Het jy die versoek gerig per brief? -- Ek 

het persoonlik soontoe gegaan. 

Na die UDF kantore toe? -- Dit is so. 

En met wie het jy daar gepraat? -- As my geheue nog reg 

is het ek met n persoon met die naam van Pat Lephunya (30) 

gepraat/ ... 
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Wat het jy vir hom gese? -- Wat ek aan die persoon 

oorgedra het is dat ek n lid is van die Evaton Ratepayers. 

Ek is hiernatoe verwys deur my vereniging omdat ons voorsitter 

by n vergadering van VCA se stigting teenwoordig was, waar 

hy nou gehoor het van die sprekers van die UDF en dus het hy 

my versoek om hiernatoe te kom om n versoek te rig dat hulle 

vir ons sprekers moet stuur om ons te kom toespraak op hierdie 

dag aangaande die doel en late van UDF. 

Het jy dit aan hom ook gese dat julle oorweeg dit om (10) 

aan te sluit by UDF, dit is daarom wat julle wil weet wat 

UDF doen? -- Nee, ek het dit nie aan hom gese nie. Al wat 

ek vir hom gevra het is dat hy vir ons sprekers moet stuur. 

Dit is al. 

Het jy nie vir hom gese hoekom wil julle nou weet van 

UDF nie? Ek het niks wat dit betref aan hom gese n~e. 

Al wat ek gese het is dat hy vir ons sprekers moet stuur en 

dit is die einde. 

Goed, kom ons gaan terug na die vergadering van 6 Novem-

ber. Toe kom hierdie twee manne van UDF daar aan en ek (20) 

neem aan dat jy wat die organisasie gedoen het, het gereel 

om hulle te ontvang? Die sprekers het by die Roomse Kerk 

aangekom omdat hulle gese was dat die vergaderplek by die 

Roomse Kerk is. Dus het ek hulle vir die eerste keer ontmoet 

daar by die Roomse Kerk waar ons hulle ontvang het. 

En hulle het toe verduidelik van die doen en late van 

UDF? Dat dit n goeie organisasie is om aan te sluit? -- Ja, 

Curtis het dit verduidelik. 

En die ander een? -- Hy het nie veel gepraat van die 

UDF nie, maar wel gepraat van die Trade Unions. (30) 

Na/ ... 
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Na die vergadering en na die vergadering nou besluit het 

dat ERPA moet aansluit by UDF, hy moet affilieer, neem ek 

aan julle het toe vir hulle gevra hoe moet julle te werk gaan 

om aan te sluit? -- Ja. 

Hulle het toe seker vir julle gese julle moet n aansoek

vorm uitskryf, skriftelik aansoek doen? -- Wat hy gese het 

was UDF is nie snaaks om uit te soek watter organisasies by 

hulle kan affilieer nie. Al wat hy gese het was die volgende 

dat by UDF kan jy nie as n persoon alleen aansluit nie. Jy 

kan by hulle aansluit deurdat jy n lid is van n organisasie(lO) 

wat by hulle geaffilieer is. Net op daardie manier kan jy 

dit doen en die fooie wat benodig word is RlOO,OO. 

HOF Maar is dit nou toe hy die vergadering toegespreek het 

gese of is dit gese nadat daar besluit is om te affilieer 

en julle hom nou gevra het hoe doen n mens dit? -- Dit het 

hy gedoen na die besluit dat Evaton Ratepayers by UDF affi

lieer. 

MNR. JACOBS So, hy het dit nie in sy toespraak aan die 

gehoor gese nie? -- Dit is nie wat hy gese het terwyl hy 

besig was om n toespraak te maak nie. 

En daarvan is jy nou baie seker? Ja, ek is seker. 

(20) 

Julle vra vir hom hoe moet julle te werk gaan om aan te 

sluit. Het hy dan nie aan julle verduidelik, julle moet na 

die kantoor kom of wat julle moet maak om aan te sluit nie? 

-- Die persoon se vir ons dat die fooie benodig vir die aan

sluiting by UDF is RlOO,OO. Wat my betref is daar geen ander 

plek betaalbaar kan wees nie, behalwe by die kantore van die 

UDF. 

Ditis nie wat ek vir jou gevra het nie, want jy ontwyk 

my vraag. Ek vra vir jou, het julle nie vir hom gevra (30) 

hoe/ ... 
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hoe gaan jy te werk om aan te sluit nie? Vergeet van die 

affiliasiefooie. -- Op hierdie stadium het ons aanvaar dat 

alvorens jy kan affilieer aan UDF moet jy n bedrag van 

RlOO,OO by jou hg. 

Maar hier is die man by julle. Hoekom vra jy hom dan 

nie? -- Ons het hom nie gevra nie, want ons het goed verstaan 

toe hy melding gemaak het van die RlOO,OO wat n mens moet he. 

Dus het ons aanvaar dat ons eers die RlOO,OO behoort te he. 

En hy is by julle en julle vra hom nie? -- Dit is wat 

ek se. Ek het hom nie gevra nie, omdat ons gehoor het (10) 

ons moet RlOO,OO gaan betaal. 

En hy vertel ook nie vir julle wat is die voordele 

daarvan en hoe julle vergaderings moet bywoon en wanneer nie? 

Ons het dit nie van hom gevra nie. 

En julle vra ook nie vir hom wat is die moontlikheid 

dat hulle vir julle uitstel gee vir die betaling, dat julle 

kan afbetaal in paaiemente nie? -- Ons het dit nie gevra nie. 

Julle vra hom ook nie of dit vooruit betaal moet word 

en of julle agteruit kan betaal, nadat n jaar verloop het 

dan betaal julle nie? -- Luister, wat daar sou gebeur het(20) 

is die volgende. Terwyl ons die geld weggebring het na die 

kantore toe, indien daar enigiets was wat bevraagteken word, 

sou ons dit daar gehoor het dat hulle vir ons se "kyk, dit 

moes julle gedoen het en dit moes julle gedoen het om hier 

aan te sluit met hierdie fooie wat julle het." 

HOF Is Nkondo en Shabangu daar weg van julle af salig 

onder die indruk dat julle nou op die daad gaan aansluit of 

aangesluit het terwyl julle onder die indruk was dat julle 

nie kon aansluit nie? -- Ek weet nie wat die indruk by hulle 

was wat dit betref nie, maar wat ons verstaan het was (30) 

alvorens/ ... 
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alvorens die RlOO,OO betaal is, kan ons nie affilieer nie. 

Maar het Nkondo en Shabangu dan nie vir julle ges@ "Nou 

ja, sien julle by die volgende algemene vergadering" nie? -

Nee, hulle het nie so ges@ ~ie. 

) ASSESSOR (MNR. JOUBERT) Het hulle aan u ges@ dat u deur n 

streeksraad, n "regional council" moet affilieer? -- Nee, 

hulle het geen melding van die streeksverteenwoordigers gemaak 

nie, want in die eerste plek was dit die aansluit van UDF. 

Ons het nie geweet wat die strukture is in UDF nie. 

MNR. JACOBS Het hulle vir julle vertel watter vergade- (10) 

rings moet bygewoon word en hoe dit moet bygewoon word? --

Nee, dit was ook nie genoem nie. Eintlik wat die vergaderings 

betref, was daar geen melding daarvan gemaak nie. Al wat hulle 

van gepraat het, was die affiliasiefooie en ook toe verduide-

lik hoe die UDF te werk gaan. 

So, julle het nie eers geweet dat daar moet afgevaar-

digdes gekies word om na so n vergadering te gaan nie? --

Dit kan ek nie onthou of hulle daarvan gepraat het of nie. 

Ook nie eers geweet dat ERPA mag algemene raadsvergade-

rings bywoon nie? -- Ek s@ wat betref die afgevaardigdes, (20) 

kan ek nie onthou dat hulle enige melding daarvan gemaak het 

nie. 

En julle was heeltemal in die duister wat ERPA aanbetref 

dat julle moet afgevaardigdes aanwys om sekere van die ver

gaderings van UDF te kan bywoon? -- Ek weet nie of hulle 

daardie indruk geskep het in hulle woorde daar dat daar afge

vaardigdes gestuur rnoet word na die UDF nie en ek kan ook nie 

s@ hoe ek dit dan bekorn het nie. 

Wat bekorn het? -- Die kwessie van die stuur van afge-

vaardigdes. (30) 

Wat/ ... 
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Wat was jou inligting? Stuur van afgevaardigdes, as 

hulle dit nie daar vertel het nie, waarheen sou julle dit 

stuur, om watter vergaderings by te woon? Julle weet mos 

nou niks van die UDF nie? -- U is heeltemal reg as u se ek 

het niks van die UDF geweet nie. Ek sou vir dieheel eerste 

keer goed geweet het van die UDF die dag wat ek die RlOO,OO 

gaan betaal het. 

Maar dit antwoord nie my vraag nie. 

HOF Herhaal die vraag. 

MNR. JACOBS Julle het mos nou niks geweet van die UDF (10) 

nie. Julle het nie eers geweet dat daar vergaderings bygewoon 

kan word nie. Julle het nie eers geweet dat daar afgevaar

digdes moet wees nie. Julle weet mos nou niks van die UDF 

nie, behalwe dat hierdie man vir die vergadering daar kom 

vertel het dat julle kan affilieer teen RlOO,OO? -- Ek het 

nou net vir u in antwoord gese dat Nkondo het net melding 

gemaak by hierdie vergadering hoe n mens te werk moet gaan 

om by UDF geaffilieer te wees. Hy het geen melding daarvan 

gemaak hoe n persoon die vergadering kan bywoon nie en of 

daar afgevaardigdes gestuur moet word nie. Hoe ek daarvan(20) 

geweet het dat daar afgevaardigdes gestuur moet word, kan 

ek ook self nie verklaar nie. Ek kan nie se hoe ek daardie 

inligting bekom het nie. 

Jy sien, jy gee vir my nou n interessante antwoord. 

Jy se Nkondo het verduidelik hoe julle te werk moet gaan of 

hoe te werk gegaan moet word om by UDF te affilieer. Het 

hy aan julle verduidelik hoe julle te werk moet gaan om te 

affilieer? -- Wat my betref het hy aan ons genoeg vertel 

toe hy gese het dat ons die RlOO,OO sal moet gaan betaal. 

Nou verstaan ek dan nou reg, dat ek nie twyfel (30) 

daaroor/ ... 
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daaroor nie, dat die werk te gegaan moet word om by UDF te 

affilieer is al wat hy daaroor vertel het, hoe dat julle 

moet RlOO,OO affiliasiefooi betaal. Dit is al? -- Kyk, ek 

herhaal dit nou meer as een keer. Ek het alreeds gese ek 

kan nie se hoe dit gekom het dat ek hierdie inligting gekry 

het dat daar afgevaardigdes gestuur kan word na die alge

mene raadsvergadering van die UDF nie. Dit beteken ek kan 

nie se of dit daar genoem was by die dag van die vergadering 

terwyl Nkondo daar was en of ek iewers daarvan gehoor het 

nie. (10) 

U antwoord dus nie my vraag nie, want jy se hy het 

gese hoe te werk gegaan moet word. Nou vra ek vir jou n 

eenvoudige vraag, wat jy onthou wat hy gese het hoe dat te 

werk gegaan moet word om met UDF te affilieer, is om die 

RlOO,OO affiliasie te betaal? Is dit wat dit is? Is dit 

so of is dit nie so nie? -- Wat ek se is dat ek kan duidelik 

onthou dat Nkondo gese het n bedrag van R100,00 is betaalbaar 

om te affilieer aan UDF. Dat hy nou melding daarvan gemaak 

het dat daar mense moet wees wat hierdie organisasie van 

ons verteenwoordig by die algemene raadsvergadering van (20) 

UDF, dit kan ek nie se of hy so gese het daar nie. Dit is 

wat ek se. 

Toe jy met Esau gepraat het op hierdie vergadering 

voor 12 Mei 1984, wat se inligting het jy gehad, wat se 

vergadering mag n geaffilieerde van UDF bywoon? -- Ek sal 

nie kan se by watter vergaderings wat ons gehad het voor 

hierdie dag van die demonstrasie het ons dit bespreek nie. 

Is dit die vraag wat ek jou gevra het? -- Nee, maar 

ek het verstaan u vraag is, by watter vergadering was dit 

gewees wat ek en Esau gepraat het oor die manier wat n (30) 

mens/ ... 
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mens moet volg om by die UDF aan te sluit. Was dit nie u 

vraag nie? 

Ek sal versoek dat jy na die vrae luister. 

aan die tolk ... (Mnr. Bizos kom tussenbei) 

MR BIZOS Actually the witness is right. 

Ek neem 

COURT : The witness is not right. The question was "Toe 

jy met Esau praat op n vergadering voor 12 Mei 1984, watter 

inligting het jy gehad oor UDF vergaderings? 11 So, die vraag 

is watter inligting het jy gehad oor UDF vergaderingsprosedure 

ensovoorts. That question has still not been answered. (10) 

-- Ek het geweet dat daar R100,00 betaalbaar is vir die 

affiliasie by UDF en ook was ek daarvan bewus dat daar afge

vaardigdes gestuur moet word van ons organisasie. Dit beteken 

dus dat ek se ek sal nie se dat ek nie geweet het, dat ek 

nie daarvan bewus was dat daar afgevaardigdes gestuur sal 

moet word na die algemene raadsvergaderings van UDF nie. 

MNR. JACOBS : Hoe het jy geweet dat die afgevaardigdes 

die algemene raadsvergderings van UDF mag bywoon, want UDF 

het verskillende vergaderings? -- As gevolg van u kruisver

hoor wat gebaseer is op die algemene raadsvergaderings van(20) 

UDF en die feit dat ek later as n afgevaardigde gestuur was 

om dit by te woon, se ek ek is nie hier in die hof in staat 

om vir u te se dat ek kennis gedrag het daarvan dat my or

ganisasie n afvaardiging mag stuur na die vergadering toe 

nie of kan ek vir die Hof se dat ek nie kennis gehad het dat 

dit nie gedoen mag word nie. 

Jy het vir ons gister gese jy was die enigste afgevaar

digde wat deur jou organisasie aangewys was. Is dit korrek? 

Ja, di t is korrek. 

En net om dit duidelik te maak sodat daar nie twyfel (30) 

kan/ ... 
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kan bestaan nie, as n afgevaardigde om die UDF algemene 

raad se vergadering by te woon? Ja, dit is so. 

Wanneer het jou vereniging of jou organisasie daardie 

besluit geneem? Kan jy vir ons se? -- Kort na ons verneem 

het van Gebied 7 se mense dat ons die vergadering kan bywoon, 

sander om die nodige fooie te betaal was dit besluit. 

Het jy teruggerapporteer aan jou organisasie ERPA van 

wat jy gehoor het in Gebied 7? -- Is u vraag dat ek gerappor

teer het aan. my organisasie van wat ek verneem het by 

Gebied 7 se mense of wat ek verneem het van die UDF se (10) 

mense? 

Het jy dan by UDF se mense iets gaan verneem? -- Di t is die 

algemene raad van UDF wat ek na verwys. 

Het jy by hulle iets verneem voordat jy n afgevaardigde 

was? -- Nee, al wat ek wil verstaan en duidelikheid oor wil 

he is, is u vraag dat ek n rapport gemaak het aan my organi

sasie oor wat ek verneem het van Gebied 7 se mense of is u 

vraag dat ek n rapport gemaak het aan my organisasie as 

gevolg van wat ek verneem het by die algemene raadsvergadering 

van UDF? ( 20) 

Ek sal die vraag weer vra. Ek het vir jou gevra nadat 

JY van Gebied 7 se mense verneem het van wat die prosedure 

is het jy toe aan jou organisasie gaan rapporteer dat jy kan 

vergaderings gaan bywoon al het jy nie jou affiliasiefooi 

betaal het nie? Dat Esau vir jou gese het, Esau se mense? 

Ek was nie die enigste persoon wat betrokke was by die 

vergadering met Gebied 7 se mense waar hierdie inligting 

bekend gemaak was aan ons nie. Daar was nog ander lede teen

woordig·van my organisasie. Dit wil se die "Ratepayers Asso

ciation." Dit is reg. Toe ons nou ons vergadering gehou (30) 

het/ ... 
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het, dit wil se van die Ratepayers Association, was dit aan 

die vergadering van ons bekend gemaak. 

Wanneer was die vergadering van die Ratepayers Association? 

Was dit nog voor die protesoptog op 12 Mei ... (Hof kom tussen

bei) 

HOF : Nie protesoptog nie. U bedoel die feesvierings van 

12 Mei? 

MNR. JACOBS Die feesvierings dan liewers. -- Ek kan nie 

meer onthou of dit voor dit was of daarna nie. 

En op hierdie vergadering waar jy die inligting bekom(10) 

het vanaf Esau se mense, het hulle ook vir jou gese dat die 

volgende algemene raad se vergadering is op 19 Mei? 

Niemand het vir my spesifiek gese watter datum ek opgetel sal 

word nie. Al wat Esau gese het was die dag wat hy n alge

mene raadsvergadering bywoon, sal hy my optel. 

Hy het nie vir jou gese wanneer dit is nie, die datum, 

sodat jy jou reelings kan tref om nie oorval te word op n 

skielike oomblik nie wanneer jy miskien nie kan gaan nie? 

As ek reg onthou is dat voor hy my na die eerste algemene 

raadsvergadering toe geneem het, het hy my vroegtyd laat (20) 

weet wanneer dit sal wees. 

So, hy gee nie vir jou die datum nie. Se vir my, dit 

is vir my heel interessant, jy maak reelings met Esau dat 

hy jou sal kom optel om na die raadsvergadering toe te gaan 

terwyl jy nog nie n volmag van jou organisasie gehad het 

nie. Hoe is dit moontlik? -- Toe Esau dit gese het, was 

dit gese in die teenwoordigheid van ander lede van my organi

sasie daar en dat ek as n afgevaardigde gestuur was om soontoe 

te gaan. Ek was uitgewys deur my komitee as n persoon wat 

as n afgevaardigde daar kan wees. (30) 

Maar/ ... 
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Maar op daardie stadium het jy nie geweet dat jy gaan 

n afgevaardigde wees nie? Dit kon enige van die ander lede 

van jou komitee wat op daardie selfde vergadering gewees 

het nie, wat die afvaardiging kon gewees het? -- Ja, dit is 

reg. 

Nou hoekom reel jy dan dat hulle jou sal kom haal en 

dat hy jou vroegtydig sal kom se? 

HOF Gaan dit ons nou baie verder neem, mnr. Jacobs. Hy 

se Esau het vir my gevra toe hy navraag doen oor die goed, 

toe hulle daaroor praat, "Wel,as ek nou weer na die ver- (10) 

gadering toe gaan sal ek jou oplaai." Toe se hy "Baie dankie." 

Moet hy nou vir hom se "Kyk, ek het nog nie n volmag nie. 

Moet nie beloftes maak nie"? 

MNR. JACOBS : Ek wil dit net aan jou stel dat eintlik en 

voorlopig of op hierdie stadium gaan ek dit aan jou so stel 

dat julle het lank voor dit geaffilieer met UDF. Ek wil · 

dit ook aan jou stel dat julle het geweet van die vergade

rings en die datums van die vergaderings? -- Nee, dit is nie 

die waarheid nie. 

Is ek reg dan dat van UDF op daardie vergadering van (20) 

die 30ste Mei 19 8 4 was di t beskuldigde nr .1 7 . . . (Hof kom 

tussenbei) 

HOF : Net n oomblik. 30 Junie 1984. 

MNR. JACOBS : 30 Junie 1984 was dit van VCA se verteen

woordigers wat daar was, Esau Raditsela en beskuldigde nr. 17? 

-- Ek is duidelik en ek onthou dit duidelik van Esau. Wat 

beskuldigde nr. 17 betref, is ek nie seker of ek moet se 

hy was daar nie. Dit lyk of hy daar was. Ek kan nie met 

sekerheid se nie. 

Maar as u saam met die twee mense gery het soontoe (30) 

en/ ... 
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en terug, dan rnoet jy rnos weet saarn met wie het jy gery? -- Ja, 

dit is so, ek behoort te weet. 

Dit is in elk geval volgens BEWYSSTUK 26 so dat beskul

digde nr. 17 die ander afgevaardigde van die VCA was wat 

daardie vergadering bygewoon het? -- Dit kan so wees, ja. 

En as n mens kyk na BEWYSSTUK Q2, die notule van daardie 

vergadering, dan blyk dit dat ERPA het op daardie vergadering 

gesit as n volle geaffilieerde. Op paragraaf 1.1.1 se 

hulle die geaffilieerdes "Affiliates Evaton Ratepayers 

Association." Stern u saarn? -- Ja, dit is so. (10) 

En stern u saarn met my dat in die notule van hierdie ver

gadering korn daar niks voor dat jy op hierdie vergadering 

sou opgestaan het en gevra het om toegelaat te word rnonde-. 

lings as n geaffilieerde van UDF nie? U kan horn maar deurkyk 

as u nie my woord wil aanvaar nie. -- Ja, dit is so. 

Nou vind jy dit nie snaaks dat julle affiliasie word 

nie, n uitsondering word nou gernaak, julle word nie behandel 

of gerneld in hierdie notule nie? Dit is rnos iets buitengewoons. 

Stern u saarn? -- Nee, dit is nie so nie, want toe ek hierdie 

vergadering bygewoon het, het ek net daar ingegaan sonder(20) 

om my self voor te stel. 

0, jy het ingegaan en sonder om jou self voor te stel 

net gaan plek inneern in die vergadering? -- Wat ek daar gedoen 

het sonder om myself rnondelings voor te stel, het ek in die 

register geteken. Ditis die bywoningsregister by die deur. 

Dit is alvorens ek my self voorgestel het as n persoon wat 

daar teenwoordig is. Waar die geaffilieerdes teken het ek 

geteken as n persoon wat narnens die geaffilieerde Ratepayers 

Association by die vergadering is. 

Gaan aan. -- Dit is die antwoord. 

Is dit al wat jy gedoen het? Toe het jy gaan sit in 

die/ ... 

(30) 
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die vergadering en geluister? Ja. 

HOF Was jy die heel eerste persoon wat daar geskryf het? 

-- Ek dink ek was die eerste persoon daar om te skryf, want 

ons het vroeg daar a~ngekom, want ens het ens plek vroeg 

verlaat. Ek is nie seker nie. 

MNR. JACOBS : Laat ek net jou bewegings duidelik kry dan. 

HOF Het Esau ook geteken daar by die deur? -- Ja, as ek 

reg onthou het hy. 

Na u? -- Ek kan nie meer onthou wat die volgorde was 

nie, want daar was n tou gewees as ek reg onthou. Mense (10) 

wat toegang gekry het, moes eers geteken het. 

MNR. JACOBS Dan wil ek net julle bewegings n bietjie duide-

lik kry. Toe julle gearriveer het daar, het julle reguit na 

die vergadersaal gegaan? -- Ja, dit is reg. Ons het direk 

na die saal gegaan 

En in die saal ingegaan nadat jy die register geteken 

het. Is dit reg? -- Die register is by die deur. 

En toe het julle julle plek in die gehoor gaan inneem? 

Ek weet nie of ens daar by ens plek gaan sit in die gehoor 

of wat daar toe verder gebeur het nie. (20) 

Het jy gepraat op daardie vergadering, enigiets gestel 

daar? -- Ek kan nie onthou dat ek gepraat het by hierdie 

vergadering nie. Dit kan ek nie onthou nie. 

Maar dit is mos nou die eerste vergadering van UDF wat 

jy volgens jou bywoon, dan sal jy mos nou weet of jy daar 

gepraat het? -- Ek het daar weggebring by hierdie algemene 

raadsvergdering. Ek het verwag dat ek tyd sou kry om dit 

cor te dra en ek het gevind dat daar nie tyd was vir my om 

dit te doen nie. 

So, met ander woorde, jy het dan nie gepraat op (30) 

daardie/ ... 
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daardie vergadering nie? -- Ja, as ek onthou, dit wat ek 

eintlik moes oorgedra het, het ek nie by hierdie algemene 

raadsvergadering oorgedra nie. 

En as ek nou-nou jou getuienis reg verstaan het, ek mag 

verkeerd wees, se jy julle is vroeg daar weg? Ja, ek 
) 

onthou dat toe ons daar weg is, het ons vroeg vertrek. 

Was die vergadering nog aan die gang? Beteken dit dat 

julle so vroeg vertrek het dat toe hulle nog besig was, is 

julle uit om te ry? -- Nee, daar is n misverstand. Ek se 

ons het van ons huis af vroeg vertrek en dus vroeg voor (10) 

die tyd van die vergadering daar opgedaag, heelwat vroeer as 

wat die vergadering moes begin het. As ek reg is was die 

vergadering veronderstel om te begin tussen 13h00 en 14h00. 

Ek is nie seker nie, maar ons was lank voor dit daar. 

En is julle nie vroeg voordat die vergadering geeindig 

het daar weg nie? -- Nee, ek kan nie onthou nie. 

Het jy met enige van die amptenare of ander beamptes 

in UDF se kantoor gaan praat? -- Ek het niemand geken daar 

nie. Dus het ek niemand gehad om mee te gaan praat nie. 

Jy sien, hoekom ek vir jou hierdie vrae vra, ek probeer(20) 

vasstel wanneer het jy nou aansoek gedoen dat julle kan 

affilieer by UDF? As u praat van n aansoek, wat bedoel u 

want toe ek daar was, het ek daarheen gegaan met die verstand-

houding dat ek die vergaderings kan bywoon alvorens ek die 

RlOO,OO betaal. 

HOF Maar het jy gestem? -- Ek kan nie onthou dat ek gestem 

het nie. Ek kan nie so goed onthou nie. 

MNR. JACOBS Kan ek dit dan so kry, jy het nooit - is ek 

dan korrek - in daardie vergadering formeel mondeling aansoek 

gedoen om te affilieer by UDF nie? -- Ek kan nie onthou (30) 

presies/ ... 
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presies wat daar plaasgevind het nie, weens die feit dat 

dit lank gelede is wat dit gebeur het. Wat ek wel kan 

onthou is dat ek was by hierdie vergadering met die oog 

daarop om iets oor te dra aan die algemene raadsvergadering. 

Ek het nie kans gekry om dit te doen nie. 

HOF : Wel, die vraag is eenvoudig. Die stalling wat aan 

u gemaak word, u het nooit in die vergadering mondeling 

aansoek gedoen om te affilieer by die UDF nie? Die antwoord 

is of ja of nee? -- Nee, ek kan nie onthou dat ek dit gedoen 

het nie. 

MNR. JACOBS En u het ook nie by enige van die kantore 

(10) 

gegaan om daar aansoek te doen, jou aansoek vir affiliasie 

daar in te dien nie? -- Nee, ek het dit nie gedoen nie, want 

my doel van gaan daarheen was om die algemene raad se vergade

ring by te woon. 

En u het ook nerens daarso aan UDF by enige persoon, 

hetsy in die vergadering self of by enige van die persona 

wat daar werksaam is of in die kantore werk, jou adres en 

al daardie tipe goed gegee waarheen hulle korrespondensie 

van UDF na julle kan stuur nie? -- Ek weet nie of ek dit (20) 

gedoen het nie. Indien ek dit gedoen het, sal ek nie vir 

die Hof kan se of ek dit buite die vergadering gedoen het 

en of ek dit binne-in die vergadering gedoen het nie. 

Dit is darem eienaardig dat jy nou niks van daardie 

dinge kan onthou nie? Dit is mos belangrike goed? Jy het 

spesifiek met n doel gegaan na die UDF toe? -- Kyk, toe ek 

daardie dinge gedoen het, het dit nooit by my gedagte tekom 

dat ek op n ander dag hieromtrent gevra sal word nie. Dus 

toe ek dit daar gedoen het, was dit met die bedoeling dat 

ek die vergadering van die algemene raad bywoon. (30) 

Jy/ ... 
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Jy het vir die Hof in jou getuienis-in-hoof gese op 

daardie vergadering het jy net een persoon geken en dit was 

Esau. Is dit reg? -- Ja. 

Maar dit is mos nie reg nie? Stem jy saam, want daar 

was Sam Matlole, beskuldigde nr. 17? -- Ek het nou net hier 

aan u verduidelik dat ek nie seker is van Sam, nr. 17, of 

hy daar teenwoordig was by hierdie vergadering of nie. Dus 

kon ek nie melding van hom gemaak het nie. 

Jy het Patrick Lephunya geken van die UDF. Is dit reg? 

Ek het hom nie geken nie, behalwe dat ek hom gesien het(10) 

en ontmoet het die dag toe ek gaan vra het vir die sprekers 

op die vergadering van 6 November. 

Jy het mos nou geweet wie is Patrick Lephunya, jy het 

geweet hy is van UDF, jy het met hom gepraat? -- Ek het vir 

Pat Lephunya vir die eerste keer gesien die dag toe ek 'n 

versoek gaan rig het oor die sprekers van 6 November en in 

daardie sien van my is ek nie in staat om vir die Hof hier 

te kan se dat ek hom weer kon her ken het nie. Dus kan ek 

nie se of ek hom daar in die vergadering van die algemene 

raad gesien het of nie. (20) 

Want ek wil dit aan jou stel hy was op hierdie vergadering? 

Hy kon daar gewees het. Ek betwis dit nie. As hy daar was, 

was hy daar. 

Jy se vir die Hof dat jy het gegaan na hierdie vergadering 

om 'n ding in te gee. Het ek dit reg verstaan, het jy gese 

om 'n ding in te gee? -- Ja, dit is reg. 

Ek wil net duidelikheid kry, wat se ding wou jy gaan 

ingee daar? -- By ingee bedoel ek dat ek die probleem van 

ons van die "replanning" wou daar genoem het by hierdie 

vergadering van 30 Junie. Dit is die vergadering van die (30) 

algemene/ ... 
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algemene raad. Dit is wat ek bedoel by iets oor te dra. 

Het jy jou dokumente saamgehad, julle memo's en ander 

dokurnente by jou gehad? -- Nee, ek het niks by my gehad nie. 

Het jy gedink dit is belangrik om dit saam te vat nie? 

Ek weet van wat gebeur het daar in Evaton. Ek kan dit 

vertel waar ook al. 

Hoekom se jy jy het nie n kans gekry om dit te doen nie? 

Daarby bedoel ek ek was n nuweling by hierdie algemene 

raadsvergadering. Hierdie mense het hier te doene met ander 

groat dinge van belang met betrekking tot die "million (10) 

signature campaign" en die optrede teenoor "anti-election 

campaign" wat betrekking gehad het op die Indiers en Kleur

linge se verkiesings. 

Was daar geleentheid aan julle gegee om julle kant te 

stel as geaffilieerdes? -- Ek het besef dat die mense se 

aandag, dit wil se die geaffilieerdes, is besig met die twee 

kampanjes. Met die gevolg my gevoel was dat as ek nou op 

hierdie oomblik hierdie probleem van my kan oordra aan hierdie 

raad, sal die mense nie in staat wees om genoeg aandag daaraan 

te skenk nie, want hulle aandag is nog gevestig op die twee(20) 

kampanjes waarmee hulle besig is. 

Maar nou stem ek nie saam met jou nie. Volgens hierdie 

oorkonde was daar baie ander dinge ook behandel behalwe net 

die twee kampanjes? Daar was behandel gewees die "minutes 

of the previous meeting". Daar was behandel "correspondence" 

en terloops "a letter applying for the membership of UDF 

Transvaal from Vaal Organisation of Women was read. The 

application was accepted." --As n mens na hierdie notule 

kyk, die mense het hier n agenda wat hulle bespreek het en 

volgens die agenda was die vorige notule gelees en daardie(30) 

brief/ ... 
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brief en dan was daar besprekings voortspruitend uit hierdie 

wat alreeds gedoen was. Dus het ek gewag vir tyd om nog 

iets by te se wat toe nie daar was nie. 

Stem u darem ten minste saam hierdie wat ek vir jou 

gelees het oor VOW dat die vergdering moet dit aanvaar dat 

iemand n geaffilieerde word? -- Herhaal die vraag? Ek volg 

nie die vraag nie? 

Stem u saam dat n ander organisasie wat affilieer, dat 

dit op die vergadering behandel word en dat dit deur die 

vergadering aanvaar word dat so n persoon - dat so n liggaam(lO) 

toegelaat word om te affilieer? -- Ek sal nie se dat dit is 

die enigste reel wat gevolg moet word nie. Of daar ander 

reels is nie, maar wat wel hier gebeur het is dat soos dit 

daar staan op die notule, dat hierdie organisasie het per 

brief aansoek gedoen en dit was dan so gevolg. 

En aanvaar deur die vergadering? -- Ja, dit was aanvaar. 

Ek sien in die verslag verder is daar n sekretariele 

verslag, daar is "million signature" kampanje verslag wat 

behandel was, daar is finansies wat behandel was, daar is 

fondsinsameling behandel. So, daar is baie meer goed (20) 

behandel as net die twee wat jy vir die Hof wil se dat daardie 

twee kampanjes het hierdie hele vergadering oorheers? --

Dit is heeltemal reg. Hoekom ek van hierdie twee melding 

gemaak het is omdat die gedagte in die hele ding was dat 

ek wou gehad het dat die "replanning" 'n kampanje gemaak 

word deur hierdie organisasie by hierdie vergadering, maar 

weens die feit dat die mense se aandag alreeds op hierdie 

twee kampanjes gevestig was, was my gevoel dat my kampanje 

wat ek wil voorstel nie genoeg aandag sal kry nie. 

Daar was ook op die vergadering waar die mense toegelaat(30) 

word/ ... 
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word onder "general" of algemeen om hulle standpunte te stel. 

Is dit reg? -- Ek weet nie of hier in hierdie notule sulke 

melding gemaak word dat daar in die algemeennversoek gerig 

was aan mense om hulle dinge aan hierdie vergadering voor te 

le nie, maar wat ek vir die Hof se is dat ek was later nie 

meer van gedagte dat ek hierdie besprekings van my meet 

voorstel by hierdie vergadering nie. 

Weet u nie dat die vergadering oopgestel was vir alge

mene dinge om bespreek te word nie? -- Ek se ek weet nie, maar 

wat ek se is, ek kan nie onthou nie, want dit het lank (10) 

gelede gebeur. 

Maar jy het tog vir die Hof vertel wat jy het die 

notule deurgelees nadat jy dit gekry het en dit was wat op 

die vergadering gebeur het en jy is tevrede dit gee n ware 

beeld van die vergadering? Dit is die waarheid. 

En as ek jou reg verstaan het in jou getuienis was 

hierdie kwessie van julle klagte en probleem van ERPA baie 

ernstig bejeen deur julle? Dit was n baie ernstige probleem, 

die herbeplanning kwessie? Dit is juis die rede hoekom 

ek nie melding daarvan gemaak het by hierdie vergadering (20) 

nie. 

Maar dan sou n mens mos nou verwag onder algemeen toe 

jy n geleentheid gebied word om te praat op hierdie vergade

ring dat jy nou juis jou punt sal stel, dat die ding kan 

begin word en dat hy kan ontwikkel? -- Dit kon so gebeur 

het, maar wat ek se is dat dit sou nie die aandag geniet 

het wat ek eintlik wou gehad het dit meet geniet nie. 

Ek kan nie verstaan wat u daarby bedoel nie, want jy 

stel jou probleem, hy word gestel in die notule, hy word 

opgeneem deur UDF en dan word hy ontwikkel. Dan kan hulle(30) 

mos/ ... 
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mos verdere stappe neem, met jou in aanrqking kom en vir jou 

s~ "Kom sien ons"? -- Hierdie ding neem ek na die algemene 

raadsvergdering. Ek weet nog nie daarvan of dit aanvaar kan 

word nie en tweedens, ek wil n kampanje gehad het daaromtrent. 

Ek weet nie of dit op daardie basis aanvaar kan word nie. 

Hulle is besig met sekere dinge. Ek weet nie of hierdie een 

van my voorkeur gaan kry op dit wat hulle alreeds in die 

hande gehad het nie. 

HOF Maar gaan dit nie n bietjie sleg lyk as u nou terug-

kom daar in Evaton en u s~ vir u mede-lede van die komitee(lO) 

van ERPA "Ek het dit nie eers genoem hierdie groot probleem 

nie"? -- Ek glo nie. Die mense sou maar moes aanvaar het wat 

ek vir hulle s~. Eerstens, ek is n nuweling by UDF en hier 

kom ek met my voorstel van die kampanje en ek ken nog nie die 

mense nie. Ek glo nie hulle sou so haastig gewees het om myne 

te aanvaaren voorkeur te gee bo die ander wat alreeds daar 

was nie. Tweedens, dit alleen kon n mens nou nie gedoen het 

nie, maar wat ek verder kan s~ is dat die aandag wat ek ver

wag het geskenk moes gewees het op hierdie aangeleentheid 

van my, sou nie genoeg gewees het om die rede dat hulle (20) 

nog ander dinge by hulle gehad het om mee te handel nie. 

MNR. JACOBS : Het jy toe verwag toe jy na hierdie vergadering 

toe gegaan het, die algemene raad van die UDF sit net en wag 

tot jy kom om jou probleem te behandel? Jy kon mos verwag 

het hier sou ander dinge wees wat hulle bespreek? -- Ja, 

dit is reg. Dit is hoekom ek eintlik toe ek daarheen gegaan 

het, gaan oplet het na sulke goed, of dit nie daar gebeur 

nie. Ek het gevind dat dit wel so was toe die gesprekke 

daar uitgevoer was en toe besef dat daar eintlik kampanjes 

was waarmee hulle besig is en wat hulle druk besig hou. (30) 

Dit/ ... 
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Dit wil se van die ander organisasies wat geaffilieer is. 

Jy se, ek verstaan nou nie, "Ek wou 'n kampanje gehad 

het daaroor". Wat bedoel jy daarmee? -- Daarby bedoel ek 

dat met my aankoms by hierdie algemene raadsvergadering wat 

daar gehou was, sou ek hierdie herbeplanningsprobleem van 

Evaton voorgele het sodat as daar nog 'n ander organisasie 

is wat miskien dieselfde tipe probleem alreeds vantevore 

gehad het, wat nou 'n ondervinding het daaromtrent, kan ons 

daarmee help, in die sin dat ons dit daar bespreek. Verder 

sou ek dit in die hande van die UDF gegee het dat die (10) 

UDF dit dan in die wereld bekend maak, dit wil se wat die 

probleme is wat ondervind word in Evaton. In hierdie sin 

het ek dit beskou. 

HOF Wou u gehad het dat hulle pamflette moes uitgee oor 

u probleem? -- Nee, ek het nie 'n spesifieke gedagte gehad 

oor iets wat hulle sal doen nie. Dit sou afgehang het van 

die besluit in hierdie algemene raadsvergadering hoe dit 

aanvaar word en wat die algemene raadsvergadering besluit 

gedoen moet word. 

GETUIE STAAN AF. 

HOF VERDAAG. HOF HERVAT. 

MORAKE PETRUS MOKOENA, nog onder eed 

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS (vervolg) 

(20) 

Mnr. Mokoena, 

ek wil net vir jou nog twee aspekte oor hierdie kampanjestorie 

van jou stel. Dit is vir my interessant dat jy se "Ek wou 

'n kampanje gehad het." Is dit dan jou besluit dat daar moet 

'n kampanje wees? -- Nee, dit was nie my eie besluit dat dit 

'n kampanje moet wees nie. 

algemene raadsvergadering. 

gedoen moet word. 

Ek sou dit voorgele het aan die 

Hulle sou dan besluit het wat 

( 3 0) 

Het/ ... 
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Het jy n opdrag gehad van jou organisasie dat julle 

moet gaan voorle aan UDF dat julle verlang dat n kampanje 

gevorm moet word? -- Die besluit van my organisasie was 

dat ek hierdie probleem moet oordra aan UDF. 

Was die stelling wat hier gemaak is deur jou dat jy 

wil n kampanje he dan jou eie? Jy wou n kampanje gehad het 

oor die herbeplanning in Evaton? -- Wat ek oorgedra het 

deur te se is die volgende. Dat dit sal onder bespreking kom 

by die algemene raadsvergadering en met die bespreking 

bestaan daar n moontlikheid dat dit besluit kan word dat (10) 

dit as n kampanje uitgevoer kan word. 

Die ander aspek, jy se daar was dan eintlik twee oog

merke gewees. Jy wou gehad het dat daar n kampanje gevoer 

moet word en die tweede is, jy wou by ander organisasies 

gehoor het of hulle soortgelyke inligting of ondervinding 

gehad het. Is di t reg? -- Di t is nie reg nie. Wat ek se is 

die volgende. Ek het hierdie bespreking oorgeneem en oorgedra 

die boodskap aan UDF met die oog daarop dat dit dan daar 

besluit word deur die vergadering of dit wat ek nou oorgedra 

het aan hulle as n kampanje uitgevoer kan word of nie. (20) 

Die tweede been was, is ek daarmee verkeerd dan, u se 

mos ek is verkeerd, is daardie tweede been verkeerd dat u 

ook van ander organisasies wou uitgevind het of hulle soort

gelyke ondervinding het as julle en dat julle inligting 

kon uitruil? Is dit korrek? -- Ja, ek se so. 

So, ditis so. Dan is my vraag doodeenvoudig aan jou, 

as jy wou inligting ingewin het, dan kon jy mos onder algemeen 

opgestaan het en gese het "Ons ondervind hierdie probleem 

van herbeplanning. Ons wil graag in aanraking kom met ander 

organisasies wat soortgelyke probleme het, is hier by die(30) 

vergadering I . .. 
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vergadering sulke organisasies? Kan ons ontmoet?" -- Ek 

het besef dat dit my nie verder sal help om melding daarvan 

te maak nie, omdat ek alreeds gesien het dat UDF besig was 

met sekere ander take en dat hulle nie sommer dus kan afwyk 

van daardie take om hierdie een van my aan te pak nie. 
) 

Ja, maar dit sou mos nie n afwyking wees nie, want jy 

kon mos maklik daar uitgevind het is daar organisasies met 

dieselfde ondervinding en hoekom het jy dit nie gedoen nie? 

-- Ek het alreeds gese dat in my teenwoordigheid daar het 

dit duidelik geword dat die UDF besig was met die ander (10) 

twee kampanjes en my oorweging daarvan het ek geoordeel dat 

die UDF nie in staat sal wees om nou weer aandag te skenk 

aan hierdie probleem van my alvorens hulle daardie ander 

twee verder uitgevoer het nie. 

So, hulle kon ook self nie vir jou inligting gee en 

se "Organisasie X van so en so n plek het dieselfde probleem 

gehad" nie? Of die afgevaardigde van daardie organisasie 

kon nie eers opgestaan het en gese het "Ons het die probleem 

dieselfde as julle. Kom ons praat" nie? -- My gevoel was 

dat hierdie boodskap van my oorgedra moet word aan die ver-(20) 

gadering. Terselfdertyd na ek besef het dat hulle besig was 

met ander kampanjes wou ek nie hulle aandag afgetrek het 

van dit waarmee hulle besig was nie. Dus het ek dit nie 

oorgedra nie. 

Ek stel dit aan jou dat hierdie bewering van jou dat 

jy na hierdie vergadering gegaan het spesifiekmet die doel 

om julle probleem daar te gaan oordra en UDF betrokke te 

kry met hierdie sogenaamde probleem, is nie die waarheid nie, 

want as dit van so n erns was, sou jy dit oorgedra het? 

Ek vertel hier die waarheid. (30) 

As/ ... 
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As jy dan daar op die vergadering besef het jy kan dit 

nie daar doen nie, hoekom het jy nie- jy het mense geken by 

UDF, jy het geweet waar om hulle te kry daar in die kantoor -

raad gaan soek by die amptenare of die komiteelede of ander 

lede van UDF daar in die kantore of hoe dat jy ·te werk moet 

gaan om dit te doen nie? -- Dit was nie my bedoeling gewees 

om dit bekend te maak aan die mense teenwoordig nie. My 

bedoeling was om dit te plant tussen die meerderheid van die 

mense van verskillende organisasies daar teenwoordig. Was 

dit miskien die bedoeling dat dit aan sekere organisasies(lO) 

alleenlik bekend moet word in n klein getal, sou ons dit 

gedoen het, maar omdat die bedoeling daar was dat die meer-

derheid van die organisasies wat bymekaar is hiervan moet 

weet, is dit die rede dat die bedoeling was dat dit daar 

bekend gemaak moet word by hierdie algemene vergadering. 

Maar ek praat nie van kleiner getal organisasies nie. 

Ek vra vir jou spesifiek van die beamptes en lede van UDF 

se bestuur wat jou kon gehelp het om die ding op n behoorlike 

basis op n agenda te kry vir die volgende vergadering? -

Kyk, ek het al aan u verskeie kere oorgedra,op die ou end(20) 

sal ek die vraag antwoord, want ek het aan u gese dit was 

my gevoel gewees dat as gevolg van die kampanjes van die MSC 

en die Anti-Election campaign van die Indiers en Kleurlinge 

het ek gevoel dat daar te veel is vir hierdie organisasie om 

mee te handel. Met die gevolg dat ek besluit het om dit 

nie daar oor te dra nie. Dit is die rede hoekom ek dit nie 

gedoen het nie. 

Verstaan ek dan vir jou korrek dat jy besluit het hierdie 

probleem van julle word nie meer na die UDF geneem, glad nie? 

-- Na hulle klaar was met die kampanjes waarmee hulle besig(30) 

was/ ... 
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was, sou ons ons probleme aan hulle oorgedra het. 

Wanneer sou dit nou gewees het? -- Ons sou gewag het tot 

tyd en wyl hierdie kampanjes gestop is, dat hulle nie meer 

verder uitgevoer word nie. 

So, jy het op jou eie besluit, jy sal nou wag tot een 

dag op n onsekere datum wanneer hulle klaar is met daardie 

kampanjes en dan sal julle julle probleem, wat so dringend 

is, aan hulle gaan stel? -- Dit was nie my besluit gewees 

nie. Na ek by hierdie algemene raadsvergadering van die UDF 

was, het ek aan my komitee n terugvoeringsverslag gemaak, (10) 

waarop hulle toe besluit het dat ons gaan wag tot tyd en wyl 

ons op hoogte is met wat gebeur oor hierdie kampanjes waarmee 

die UDF besig is. 

Hoe sou julle op hoogte gebly het daarmee en met watter 

kampanjes hulle besig is en wanneer hulle klaar is? -- As n 

komitee van Evaton Ratepayers Association het ons dit so 

verstaan dat die MSC is die kampanje van die Million Signature 

Campaign, wat dan na die miljoen handtekeninge bekom is, 

voltooi gaan word. Dus gaan hulle nie meer voort daarmee 

nie. Die tweede kampanje was oor die verkiesing van die (20) 

Indiers en die Kleurlinge wat gehou sou word en na dit verby 

is, sou dit dan beteken dat beide kampanjes voltooi is. Dit 

is die gedagte wat ons gehad het. 

Hierdie twee kampanjes wat jy nou noem, was hulle 

afsonderlike kampanjes of was hulle deel van n groot kam

panje teen die nuwe konstitusie en die grondwet en teen die 

Koornhof wette? -- Wat ek van weet is, daar was n kampanje 

van die Million Signature Campaign en dan n kampanje van 

die verkiesings van die Indiers en Kleurlinge. Ek weet nie 

by watter ander kampanje is hulle betrokke of wat is hulle(30) 

hoof/ ... 
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hoof onderwerp nie. 

Die vergadering van 14 Julie 1987 het jy ook bygewoon. 

Is dit korrek? -- As my organisasie daar verteenwoordig was, 

dan is dit veronderstel ek te wees. 

HOF Maar kan u nou onafhanklik onthou of u daar was of 

nie? -- Ek onthou. 

Onthou u dat u daar was? -- Ja, ek onthou dat ek daar 

was. 

Dan kon u die vraag mos beantwoord het met ja? -- Ja, 

ek het alreeds erken dat ek onthou ek was daar. (10) 

MNR. JACOBS Hoe het jy by die vergadering gekom? Hoe is 

jy soontoe? As ek reg onthou was ek alleen. 

Het jy nie saam met beskuld de nr. 17 en Esau soontoe 

gegaan nie? -- Nee, ek onthou dat ek alleen soontoe was. 

Kan jy onthou dat beskuldigde nr. 17, Esau en beskuldigde 

nr. 7 daardie vergadering bygewoon het? -- Ek kan nie onthou 

nie. 

Hoekom het jy die vergadering bygewoon? -- Dit was n 

opvolging van die vorige vergadering wat ek reeds bygewoon 

het van die algemene raadsvergadering van UDF. ( 2 0) 

HOF Was hierdie ook n algemene raadsvergadering? Die 

vorige vergadering wat ek bygewoon het van die algemene raad 

by UDF is die een van 30 Junie in daardie jaar. Daar was 

besluit gewees dat as gevolg van die feit dat daar nie al 

die onderwerpe bespreek was by hierdie vergadering nie, 

daar n spesiale algemene raadsvergadering gehou behoort te 

word om daardie besprekings van die onderwerpe wat nie op 

hierdie dag uitgevoer kon word, te kan bespreek. Met die 

gevolg is ek nie in staat om vir die Hof te se of dit nou 

die spesiale algemene raadsvergadering was wat gesit het wat(30) 

op die/ ... 
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op die 30ste besluit bet en of dit net n gewone algemene 

raadsvergadering van UDF was nie. Mag ek bierdie korrigeer. 

Wat ek se is nie dat n besluit by bierdie vergadering van 

die 30ste daar geneem was oor bierdie spesiale algemene 

raadsvergadering wat sit nie. Ekse nie dit kan wees dat dit 

per brief was dat ek kennis gekry bet van n spesiale alge-

mene raadsvergadering van UDF wat gebou gaan word na aanleiding 

van die onderwerpe wat nie bespreek kon word by die vergade

ring van die 30ste Junie nie. 

Ons gaan aan met die ding. Op bierdie vergadering, (10) 

is dit die vergadering waar beskuldigde nr. 21 die voorsitter 

was? Ja, saver ek onthou. 

En is dit reg dat, as ek jou vorige getuienis reg ver

staan bet, bierdie keer bet jy nie spesifiek gegaan na bierdie 

vergadering ook om jou probleem van jou organisasie van die 

berbeplanning van Evaton daar te gaan stel nie? -- Ja, dit 

is so. 

Die ander vergadering wat jy bygewoon bet van UDF wat 

gister geblyk bet is 11 September, algemene raadsvergadering? 

-- Ek kan nie so goed ontbou dat ek op 11 September n alge-(20) 

mene raadsvergadering van UDF bygewoon bet nie. 

HOF : U kan ontbou dat ek gister vir u die boek gewys bet 

en dat u gese bet dit is definitief u bandtekening? -- Ja, 

ek onthou dit. 

MNR. JACOBS : Was UDF se rniljoen bandtekening kampanje toe 

al afgehandel? --Sover as wat my kennis strek weet ek nie 

of dit al voltooi was nie. Wat ek wel kan onthou is dat 

bulle nog voortgegaan bet. 

Het bulle nog voortgegaan op daardie stadium met die 

kampanje? -- Dat die kampanje nog voortgegaan bet. (30) 

Die/ ... 
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Die miljoen handtekening kampanje? Ek wil net seker 

wees dat ons oor dieselfde ding praat? -- Ja, ek praat daarvan. 

En die verkiesing, was dit nog nie afgehandel gewees nie? 

Ja, dit lyk my dit was nog nie afgehandel gewees nie. 

Is jy seker daarvan?-- Ja, ek onthou so. 

U s ien, want my inl igting is da t die Indierverkie sing 

en die Kleurlingverkiesing was in Augustus 1984 afgehandel 

gewees? -- Praat ons dan nie van Juliemaand se vergadering 

nou nie? 

HOF Nee, ons is nou oor na die vergadering van 11 Septem-(10) 

ber 1984? -- 0, dan het ek daar per abuis geantwoord. Kyk, 

u is ook self te blameer daarvoor. Moenie rondspring nie, 

man. Vra oor n ding waaroor ons praat en bepaal jou daarop 

sodat ons daarmee klaar maak en verbygaan na die volgende 

ding. Moenie sornrner rondspring enige tyd nie. 

Dit is juis wat ek gehoop het die advokaat doen dat 

hy vinnig by 14 Julie verby is en nou by 11 September is? 

Nee, maar hy het my aandag afgetrek na daardie datum toe, 

want hy het gepraat van die"million signature campaign." 

Ek konsentreer daarop, want dit is ou dinge hierdie. (20) 

Kom ons begin nou weer voor. Ons praat nou van 11 SeptembeJ 

1984. 

MNR. JACOBS Kan jy vir ons se was hierdie kampanjes afge-

handel gewees, dit is die "million signature" en die Kleurling

verkiesings by 11 September 1984? -- Wat ek wel kan se is, 

wat ek kan onthou is dat die verkiesings van die Indiers en 

Kleurlinge was alreeds verby, dit wil se op die datum van 

Septembermaand. Wat ek nie met sekerheid kan se nie is dat 

die "million signature campaign" al verby was of nie teen 

daardie stadium. (30) 

Maar I . .. 
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Maar was die "million signature campaign" dan nie 

juis spesifiek gewees om n miljoen handtekeninge te soek om 

te bewys dat n miljoen mense hulle ondersteun dat die Kleur

linge en Indiers nie moet stem nie? -- Nee, my verstaan van 

daardie kampanje was dat dit teen die apartheid was. 

Met ander woorde, daardie kampanje gaan tot selfs vandag 

voort? -- Bedoel u nou wat ek hier in die getuiebank taan? 

Ek weet nie of dit nag voortgaan nie. 

As dit teen apartheid is, dan behoort dit, volgens 

jou antwoord, logies te wees dat hy tot vandag toe oak (10) 

nag voortgaan? -- Nee, nee, 1uister mooi. Ek se hierdie 

kampanje was gemik op apartheid en dus my verstaan daarvan is 

die volgende. Sodra daar n miljoen handtekeninge bekom was, 

dan was die kampanje vo1tooi. 

Maar die Kleurlingverkiesings was verby. Dit stem jy 

mee saam, ne en die Indierverkiesings? 

watter tyd nou? In Septembermaand? 

Septembermaand? -- Ja. 

Stem jy saam? By 

Het jy jou probleem van die herbeplanning toe gestel 

op daardie vergadering of gegaan na die vergadering van (20) 

11 September om dit spesifiek daar te stel? -- By daardie 

tyd was ek druk besig gewees na die begin van die onluste 

en die probleme van die Vaal. Ek was dus destyds betrokke 

by die reelings met betrekking tot die persone wat oorlede 

was as gevolg van die gebeure daar. Ek het baie te doene 

gehad. Ek kan se ek het te veel ysters in die vuur gehad. 

Kan ons, om hierdie kwessie van julle probleem te stel 

nie, wanneer is jy gearresteer? -- 12 Desember 1984. 

Van 6 November 1983 tot daardie datum van jou arrestasie, 

het jy en jou organisasie enigiets gedoen om hierdie (30) 

sogenaamde/ ... 
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sogenaamde probleem oor herbeplanning by UDF voor te le, 

hetsy mondeling, hetsy skriftelik, hetsy op n vergadering? 

-- Ons het dit nie gedoen op al die wyses soos wat u nou 

genoem het nie. 

HOF : Of op en{ge van die wyses? -- Op enige van daardie 

wyses. 

MNR. JACOBS Het julle enigiets gedoen om inligting van 

ander organisasies te probeer kry wat moontlik met dieselfde 

probleem gesit het as julle? -- Ek het nou net vroeer op n 

vraag geantwoord toe u my gevra het of ek al ooit enige (10) 

amptenaar van die UDF hieromtrent gespreek het. In antwoord 

het ek gese dit was nie gemik op n privaat persoon of n 

enkel persoon of n organisasie nie. Dit was bedoel vir die 

algemene raadsvergadering van die UDF. 

HOF : Die antwoord is dus nee? -- Nee, op watter vraag nou 

weer? 

Die antwoord op die vraag julle het nie iets gedoen 

om inligting uit te vis van ander organisasies wat dieselfde 

probleem het nie en daarop is die antwoord nee? -- Ja, die 

antwoord is nee. ( 2 0) 

MNR. JACOBS Dan net om hierdie ding heeltemal af te sluit, 

kan jy dan net vir my se in hierdie tyd het jy heelwat van 

die beamptes, amptenare en hoogstaande persone in die organi

sasie UDF ontmoet en daar was genoeg geleentheid, as jy wou, 

om die probleem te stel? -- Ek het in aanraking met hulle 

gekom, maar daar was nie tyd om hierdie aangeleentheid met 

hulle te bespreek waar ek hulle ontmoet het nie. 

GETUIE STAAN AF. 

HOF VERDAAG TOT 9 MAART 1987. 
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